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Vasárnapi gondolatok 
2023. 12. 24. 

Advent 4. vasárnapja 
 
 
 

Olvasmány: 2Sám 7,1-5.8b-11.16 
Nátán próféta jövendölése 

1Amikor már a házában lakott a király, és az Úr nyugalmat adott neki 
körös-körül minden ellenségétől, 2a király így szólt Nátán prófétához: 
"Nézd, magam cédrusfából készült házban lakom, az Úr ládája meg 
sátorban lakik." 3Erre Nátán azt mondta a királynak: "Vigyél véghez 
mindent, ami szándékodban van, mert veled van az Úr." 4Még akkor 
éjszaka történt, hogy az Úr szózatot intézett Nátánhoz: 5"Menj, és mondd 
meg szolgámnak, Dávidnak: Ezt mondja az Úr: Te akarsz nekem házat 
építeni lakóhelyemül?  
8bEzt mondja a Seregek Ura: Elhoztalak a legelőről, a juhok mögül, hogy 
népem, Izrael fejedelme légy. 9Veled voltam minden vállalkozásodban, és 
minden ellenségedet megsemmisítettem előtted. Nagy nevet szerzek 
neked, olyat, mint a föld nagyjaié. 10S meghatározok népemnek, Izraelnek 
egy helyet, és oda telepítem. Ezen a helyen fog majd lakni, és nem 
hányódik többé ide-oda. A gonoszok nem szorongatják, mint eddig, 11attól 
az időtől kezdve, hogy bírákat rendeltem népem, Izrael fölé. 
Megszabadítom minden ellenségétől. Az Úr naggyá tesz, s házat épít 
neked az Úr.  
 16…házad és királyságod örökre fennmarad színem előtt, trónod örökre 
szilárd marad." 

 
Nátán próféta bejáratos volt Dávid királyhoz. Amikor Dávid fölveti a 
templomépítés tervét, a próféta helybenhagyja. Aztán még azon nap éjszakáján 
szól az Úr prófétájához, amelyben megtiltja a templomépítést. No, ennek okát 
még senki nem tudta megmagyarázni, de hát az Úr van olyan szuverén, hogy 
meghatározhatja: Dávid nem, csak utódja, Salamon építheti majd meg a 
templomot. 
Az Úr döntését – korábbi véleményét felülbírálva – Nátán közli Dáviddal. 
Dávid pedig a döntést – nem innen tudjuk – elfogadja.  
Az Úr szépen megdicséri magát: Dávid minden ellenségét megsemmisítette. És 
szép ígéretet tesz Dávidnak: továbbra is megszabadítja minden ellenségétől, 
királyi háza, vagyis a dinasztia örökre megmarad. Tűzön, vízen, véren át – ezt 
már én teszem hozzá, a mondanivaló logikáját követve és a további 
eseményeket ismerve. 
 
Mi Jézus tanítványai vagyunk, ezért – eszmetörténeti lépcsőfoknak látva 
ugyan, de – el kell utasítanunk ezt a felfogást, hiszen 

„Ő nem az a véres Isten: 

az a véres Isten nincsen.”        (Babits: Zsoltár gyermekhangra) 
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Lecke: Róm 16,25-27 

25Annak pedig, akinek hatalmában áll megerősíteni benneteket 
evangéliumomban, a Jézus Krisztusról szóló tanításban, annak a titoknak 
kinyilvánításában, amelyre ősidők óta csend borult, 26de amelyet most az 
örök Isten parancsára a próféták írásai kinyilatkoztattak, és minden 
nemzet előtt ismertté tettek, hogy így a hit befogadására 
eljussanak: 27neki, az egyedül bölcs Istennek legyen dicsőség Jézus 
Krisztus által örökkön-örökké! Amen. 

 
A 25. versben Pál titkot emleget. Jóleső érzéssel olvasom a JK elemzését: 

„Erről a titokról eddig »nem volt szó«…, ez eddig nem hangzott el: nem 
Isten rejtette el, mert ő kezdettől fogva önmagát és titkát kijelentő Isten. 
Az ember rejtette el, hallgatta el…”1  

Jóleső érzésem kissé apadt, amikor ellentmondást tapasztalok: az értelmező2 
szerint végül van titok vagy nincs? Magam úgy gondolom: titok sosem volt, 
legfeljebb az emberek, elsősorban a közvetítők (papok) nyilvánítottak titoknak 
számukra nem érthető vagy értelmezésük szerint ellentmondást mutató 
dolgokat. Az ember feladata – a múltban is ez lett volna –: kísérletet tenni a 
látszólagos ellentmondást (mert az csak látszólagos lehet!) feloldó 
értelmezésre. 
A próféták semmit nem nyilatkoztattak ki Jézusról.3 
Egyébként – ámen. 
 
 
Evangélium: Lk 1,26-38 

Jézus születésének hírüladása 
26A hatodik hónapban az Isten elküldte Gábor angyalt Galilea Názáret 
nevű városába 27egy szűzhöz, aki egy Dávid házából való férfinak, 
Józsefnek volt a jegyese, és Máriának hívták. 28Az angyal belépett hozzá és 
megszólította: "Üdvözlégy, kegyelemmel teljes! Veled van az Úr! 
Áldottabb vagy minden asszonynál." 29E szavak hallatára Mária zavarba 
jött, és gondolkozni kezdett rajta, miféle köszöntés ez. 30Az angyal ezt 
mondta neki: "Ne félj, Mária! Kegyelmet találtál Istennél. 31Gyermeket 
fogansz, fiút szülsz, és Jézusnak fogod elnevezni. 32Nagy lesz ő és a 

                                                 
1 Jubileumi Kommentár. A Szentírás magyarázata III. Kálvin, 1998. 256. 
2 Varga Zsigmond dr.  
3 Sőt! Idézek Gromon A.: Jézus evangéliuma Lukács tolmácsolásában c. művéből (Elpídia Kiadó, Bp., 

2007.  348-9.):  
„Józanul szemlélve a dolgot, semmi sincs megírva »Jézusról« az Ószövetségben, de szinte tetszés 
szerint lehet belőle bármit egy elképzelt messiásra vonatkoztatni, s az evangélisták – és más 
újszövetségi szerzők – meg is tették, »jó kedvvel, bőséggel«. Csak egy kis csokor az állítólag 
Jézusról szóló »jövendölésekből«: 2Móz 12,46c; 21,32; Iz 53,1-12; Zak 12,10b; Zsolt 22,8-9.16.19; 
34 [33],21; 41 [40],10.  Hogy aztán Mk 1,2-3 egy Malakiás-idézetet (3,1)  tévesen Izajásnak 
tulajdonít, vagy Mt 27,9-10 egy Zakariás-szöveget (11,12-13) összemos egy Jeremiás-szöveggel 
(32,6-11)? Nagyobb baj, hogy ha egy prófétai szó nem fedi pontosan Jézus életének valamely 
eseményét, akkor az Írást hozzáigazítják az élethez (például 2Móz 3,6-ot Mt 22,31-32-ben, Iz 8,23-
9,1-et Mt 4,15-16-ban, Iz 49,8-at 2Kor 6,1-2-ben), vagy kitalálnak egy igehelyet (mint Jn 7,38-ban 
vagy Jak 4,5-ben), vagy azt mondják, hogy azok a próféták, akik a keresztényeknek szánt 
kegyelemről jövendöltek, tulajdonképpen nem is értették helyesen saját szavaik valódi értelmét, 
azt csak az Újszövetség szerzői tárták fel a maguk krisztológiai értelmezésével (1Pét 1,10-12)…” 
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Magasságbeli Fiának fogják hívni. Az Úr Isten neki adja atyjának, 
Dávidnak trónját, 33és uralkodni fog Jákob házán örökké, s országának 
nem lesz vége." 34Mária megkérdezte az angyalt: "Hogyan válik ez valóra, 
amikor férfit nem ismerek?" 35Az angyal ezt válaszolta és mondta neki: "A 
Szentlélek száll rád, s a Magasságbeli ereje borít be árnyékával. Ezért a 
születendő Szentet is az Isten Fiának fogják hívni. 36Íme, rokonod, 
Erzsébet is fogant öregségében, s már a hatodik hónapban van, noha 
meddőnek mondták, 37mert Istennél semmi sem lehetetlen." 38Mária így 
válaszolt: "Íme, az Úr szolgálója vagyok, legyen nekem a te igéd szerint." 
Erre az angyal eltávozott. 

 
A Máté- és a Lukács-evangélium eleje foglalkozik Jézus születésével, illetve 
gyermekkorával. Ezeket a részeket nevezzük gyermekség-evangélium(ok)nak. 
Nem gyermekség-történetnek, mert ez nem történeti beszámoló. No, ez egy 
csapás romantikus-szentimentális elképzeléseinkre, feltéve, ha eddig szó 
szerint vettük az erről szóló bibliai beszámolót. De ne hirtelenkedjünk, mert 
így is történhetett! 
Van egy kitűnő és kellően részletező-elemző könyv a témáról.4 
A gyermekség-evangélium létrejöttéről már a könyv előszavában fontos 
tényeket tudunk meg: 

„Az ősegyház nem a gyermekség-evangéliummal kezdte a Jézusról szóló 
igehirdetést, hanem – ahogyan az ősi Márk-evangéliumból világosan 
kitűnik – Jézus nyilvános fellépésével. Hirdették, és az igehirdetés 
nyomán leírták Jézusnak, az Isten szóban és tettben hatalmas Fiának 
cselekedeteit, tanítását, szenvedését, halálát és feltámadását. Amikor 
szükségét érezték, hogy Jézus születéséről és gyermekkoráról is 
prédikáljanak, akkor a nagy és hatalmas Jézus igézetében mondták el, 
amit a gyermek Jézusról megőrzött  az élő hagyomány.” 
 

Tehát a gyermekség-evangélium csak később jött létre, s ahogy fönt 
olvashattuk: „a nagy és hatalmas Jézus igézetében mondták el”.  
 
A 24. oldalon a szerzők így írnak: 

„Az eddig elmondottakból azt látjuk, hogy az evangélisták válogattak és 
rendszereztek, nem követték az Úr szavainak és tetteinek sorrendjét, 
beszédeit értelem szerint és nem szó szerint örökítették meg, és keresték 
szavainak mélyebb értelmét. Mindezt az egyházak igényeihez 
alkalmazkodva és saját célkitűzésüknek megfelelően végezték így.” 
 

A szűzi foganásról pedig: 
„Vitathatatlan, hogy a szűzi foganás csak Máténál és Lukácsnál szerepel, 
Márk, János, Pál és a többi újszövetségi író nem beszél róla. 
… 
Jézus nem azáltal lett az Isten Fia, hogy szűzi édesanyától született.”(78.) 
 
A szerzők megkísérlik bagatellizálni Pál nyilatkozatát Jézus születéséről 
(79.): „De amikor elérkezett az idők teljessége, Isten elküldte Fiát, aki 
asszonytól született…” (Gal 4,4) 

                                                 
4 Liptay György – Rózsa Huba: Krisztus Jézus született.  Szt. I. Társulat, Bp., 1978. 
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A legerősebb forrás az Iz 7,14 félreértése. Izajás könyvének 6-12. fejezete 
az ún. Emmánuel-könyv. Lássuk csak az idézetet! 

„Ezért az Úr maga ad nektek jelet: 
Íme, a szűz fogan, fiút szül,  
és Emmánuelnek nevezi el.” (Iz 7,14) 
 
Ám lássuk, hogy a szűz szóval fordított szó miket jelent: 

„A héber szövegben az ’alma szó számos fogalmat jelent: fiatal 
asszony; nem régóta házas asszony; házasságra érett leány, aki 
nemsokára házasodik és gyermeke lesz; leány, aki férfi szerelme 
után vágyódik.” (274.) 

 
S itt a lényeg: 

„Az elmondottak alapján arra következtethetünk, hogy közvetlen 
értelmét tekintve a jövendölés Ácház fiának, a későbbi Ezekiás 
királynak a születésére vonatkozik.” (276.) 

 
A 32-33. versben említett Dávid trónjára ülés és uralkodás hűen tükrözi a 
tanítványok és evangélisták értetlenségét Jézus szerepét illetően. 
Természetesen mi sem állott távolabb Jézustól, mint a trónra ülés és az 
uralkodás. 
De hiába, az evangélisták rögös eszméikhez következetesek: származási 
listákkal (Mt 1,1-16; Lk 3,23-38) is igazolni próbálják Jézusnak Dávidtól 
eredését: 

„…a nemzetségtábla elsősorban nem életrajzi adatokat tartalmaz, hanem 
teológiai céllal íródott. Célkitűzése egyezik az egész [Máté-] evangélium 
céljával: bizonyítani akarja Jézus Krisztusnak, Dávid leszármazottjának 
messiási mivoltát.” (245.) 

Persze a közölt nemzetségtáblák egyrészt nincsenek egymással összhangban, 
másrészt – kétes hitelességgel – a Mária jegyeseként megnevezett Józsefet 
tüntetik föl Dávid utódaként. Ha viszont József nem Jézus apja, akkor 
Jézusban aligha folyhat dávidi vér.  

 
 

És most nézzünk kicsit magasabbról!  
Voltaképpen teljesen közömbös, hogy Jézus kinek a leszármazottja vagy éppen 
a fia. A nemzetek fölötti Istent (tehát nem a nacionalista zsidó-Istent!) mutatta 
meg az egész világ számára, minden ember (nem csak a zsidók!)  számára. S jól 
tesszük, ha nem a származásával foglalkozunk, hanem a tanításával. Persze 
nincs könnyű dolgunk, mert tanítását a korabeli emberek sem értették mindig 
jól, s ebből következően továbbhagyományozni sem tudták tisztán. 
Szerencsénkre azonban tetteinek közlése megbízhatóbb, így az azokkal 
összhangban lévő tanítása lehet számunkra útmutató. 
 
 
 

Istenem!  
A karácsonyi történet hitelességétől függetlenül, Mária elfogadó magatartásának itt 

bemutatott módja példa lehet a számunkra.  
Segíts, hogy ezt a példát életünk valóságává  tudjuk tenni! 


